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【要約】

日本と中国では 5G 移動通信が 2019～2020 年のサービス開始以

来急速に普及している。ただ、その普及率では中国が日本を上回っ

ている。日本の方が中国より所得水準が高いのになぜ最新技術であ

る 5G の普及において中国が先行しているのだろうか。本論文では

日本と中国の 5G 政策の比較と両国での携帯電話・スマートフォン

（スマホ）ユーザーに対するアンケート調査によってこの謎の解明

を試みた。5G 政策を比較してみると、日本と中国のいずれがより

強力だったかは判断がつきにくい。一方、アンケートから浮かび上

がる両国のユーザー像は大きく異なる。中国のユーザーの方がふだ

んから携帯電話・スマホの活用度が高く、そうした人々は 5G 利用

に積極的であり、サービスへの満足度も高い。また、活用度が高い

人は 5G のさまざまな産業や革新の展開への期待も高い。中国では

人々の積極的な利用と高い期待に応えるために通信事業者も 5G 投

資を積極的に行い、それがさらに多くの利用者を惹きつけるという

好循環が生まれているとみられる。
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【摘要】

從 2019∼2020 年開始以來，日本與中國的 5G 行動通信服務急

速普及。然而，就普及率而言，中國超越了日本。儘管日本的所得水

準高於中國，為何這項最新技術 5G 的普及，卻是中國領先？本論文

嘗試透過比較中日 5G 政策，以及兩國手機／智慧型手機使用者的問

卷調查結果，來解開這個謎團。比較 5G 政策後，很難斷定究竟是日

本還是中國的政策比較厲害。另一方面，問卷調查結果顯示，兩國使

用者有著顯著差異。中國的使用者平時利用手機／智慧型手機的程

度高，這些人積極利用 5G 通信，對於服務的滿意度也高。此外，利

用程度高的人，對於 5G 應用於各種產業與創新的發展也抱持高度期

待。為了迎合人們的積極利用與高度期待，中國的電信業者也積極投

資 5G，這形成了一種吸引更多使用者的良性循環。
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【Abstract】

In both Japan and China, 5G mobile communication services have been 
rapidly adopted since their launch in 2019–2020. However, the penetration 
rate of 5G in China has surpassed that of Japan. Why is China ahead in the 
adoption of 5G, despite Japan having a higher income level? This paper 
attempts to solve this puzzle by comparing 5G policies in Japan and China 
and conducting questionnaire surveys among mobile phone users in both 
countries. Determining which country—Japan or China—has implemented 
stronger 5G policies is difficult. However, the user profiles revealed in the 
surveys differ significantly between the two nations. Chinese users tend to 
utilize mobile phones more actively in their daily lives, and they are more 
enthusiastic about adopting 5G, expressing higher satisfaction with the 
service. Additionally, those who use mobile phones more extensively also 
have greater expectations for 5G’s potential to drive industrial innovation and 
development. In China, it appears that a virtuous cycle has formed: telecom 
operators actively invest in 5G to meet the high expectations and proactive 
usage of consumers, which in turn attracts even more users.
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